
داروسالآیندهگرانمیشود
افزایش نرخ ارز ترجیحی در سال آینده، باعث گرانی دارو خواهد شد.

افزایش نرخ ارز ترجیحی از ۲۸۵۰۰ به ۳۸۵۰۰ در سال ۱۴۰۴، می تواند بازار 
دارویی کشور را تحت الشعاع قرار دهد و باعث گرانی دارو شود. این در حالی 
است که رئیس جدید سازمان غذا و دارو، اخیراً عنوان داشته بود که نرخ ارز 
ترجیحی همان ۲۸۵۰۰ باقی خواهد ماند.اگر قرار باشد ارز ترجیحی دارو از 
۲۸۵۰۰ به ۳۸۵۰۰ افزایش بیابد، وضعیت قیمت دارو چگونه خواهد شد. آیا، 
افزایــش قیمت دارو فقط برای تولید کننده داخلی خواهد بود و مردم، هیچ 
گونه افزایش قیمتی بابت دارو نخواهند داد. اگر اینگونه باشد، به نفع صنعت 
خواهد بود که قیمت دارو به نرخ واقعی نزدیک تر شــود. اما، اگر غیر از این 
باشد و افزایش ۳۵ درصدی نرخ ارز ترجیحی، بخواهد از جیب مردم پرداخت 
شود؛ شرایط به گونه ای دیگر رقم خواهد خورد و می توان مدعی شد که دارو 

گران می شود.
مهدی پیرصالحی رئیس سازمان غذا و دارو، مدعی شده است که در صورت 
حذف ارز ترجیحی دارو و تجهیزات پزشــکی، برای اینکه پرداختی از جیب 
مردم افزایش نیابد، ۹۰ هزار میلیارد تومان رقم مناسبی نیست و حداقل دو 
برابر بودجه کنونی مورد نیاز اســت.وی به این موضوع نیز اشاره کرده است 
که تغییر نوع ارز نباید موجب افزایش پرداختی از جیب بیماران شود و مابه 

التفاوت ارز ترجیحی نوع ۱ و ۲ باید برای بیماران و مردم تأمین شود.
این در حالی اســت که طاهر موهبتی معاون توسعه و مدیریت منابع وزارت 
بهداشت، اخیراً از عدم تأمین منابع مالی مورد نیاز خبر داده و عنوان داشته 
است؛ در برنامه ششم و هفتم توسعه، وزارت بهداشت مکلف بود که پرداختی 
از جیب مردم را به ۲۰ درصد برساند و به ازای هر درصد کاهش پرداختی از 
جیب، بین ۶ تا ۸ هزار میلیارد تومان اعتبار باید تأمین شود که برای رسیدن 

به این هدف حداقل به ۱۸۰ تا ۲۴۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
در همین حال، کمیســیون بهداشت و درمان مجلس از سال ۱۴۰۱ تا پایان 
ســال ۱۴۰۲ در دفعات مختلف گزارش داده است که در طول اجرای طرح 
دارویــار علاوه بر گرانی با کمبود دارو مواجه بوده ایم. حداقل برای ۱۶ درصد 
از مجموعه اقلام دارویی مشمول طرح دارویار، پوشش افزایش قیمت ناشی از 
مابه التفاوت ارزی انجام نشده و در نتیجه این افزایش قیمت به جیب بیماران 
تحمیل شــده است.در چنین شرایطی، اگر قرار بر افزایش نرخ ارز ترجیحی 
باشــد و دولت نتواند مابه التفاوت افزایش نرخ را تأمین کند؛ می توان چنین 
نتیجه گرفت که ۳۵ درصد افزایش نرخ ارز ترجیحی از جیب مردم و بیماران 
پرداخت خواهد شد. بنابراین، گرانی دارو در سال آینده برای مردم و بیماران، 
رقم خواهد خورد.کاهش ســهم پرداختی هزینه های سلامت از جیب مردم، 
موضوعی اســت که در قانون برنامه توسعه کشور به دفعات مورد تاکید قرار 
گرفته و می بایســت به حداکثر ۳۰ درصد برسد. اما، در شرایط کنونی، سهم 
پرداختی مردم بیش از ۵۰ درصد و تا ۷۰ درصد نیز برآورد می شود. بنابراین، 
اگر افزایش نرخ ترجیحی به هزینه های پرداختی مردم افزوده شود؛ شاهد یک 

بحران در نظام سلامت خواهیم بود.

تهرانیهاخوناهداکنید
مدیــرکل انتقال خون اســتان تهران بــا بیان اینکه اهــدای خون یک کار 
فوق برنامه نیســت، گفت: روند کاهش اهدای خون همچنان ادامه دارد و از 
مردم می خواهم برای اهدای خون به پایگاه های سازمان انتقال خون مراجعه 

کنند.
سید منتظر شبر با بیان اینکه متاسفانه مراجعه برای اهدای خون همچنان 
کم است، اظهار کرد: همواره کاهش دما و نفوذ هوای سرد از علل همیشگی 
کاهش مراجعه برای اهدای خون به حساب می آید. این روزها، هوای سرد در 
سطح استان تهران تجربه می کنیم که سبب کاهش مراجعه برای اهدای خون 
است. متاسفانه، کاهش مراجعه برای اهدای خون به چند روز گذشته محدود 
نمی شــود و حدود چند هفته از موضوع کاهــش مراجعه برای اهدای خون 
می گــذرد. وی با بیان اینکه خون برای نجات جان بیماران نیازمند ضروری 
اســت، گفت: اگرچه علم بســیار پیشــرفت کرده اما خونی که در رگ های 
انسان ها جریان دارد، هیچ جایگزینی ندارد. اهدای خون می تواند جان بیماران 
نیازمند خون را نجــات دهد. با توجه به وضعیت مراجعه برای اهدای خون، 
از مردم می خواهم که بــرای اهدای خون به پایگاه های خون مراجعه  کنند. 
مراجعــه برای اهدای خون یک امر ضروری اســت و مردم نباید تصور کنند 
کــه اهدای خون یک امر فوق  برنامه اســت. تمام افرادی که می توانند خون 
اهدا کنند در نظر داشته باشند که ممکن است در هر لحظه خود یا یک نفر 
از اعضای خانواده آنها به خون نیاز داشــته  باشد. به گزارش ایسنا، مدیرکل 
انتقال خون اســتان تهران افزود: شهروندان تهران با اهدای خون می توانند 
جان هموطنان خود را نجات دهند و مانند گذشــته، یاریگر سازمان انتقال 
خون باشند.شــبر گفت: در حال حاضر، روزانه حدود ۱۱۰۰ واحد خون در 
پایگاه های انتقال خون اســتان اهدا می شــود؛ این در حالی است که ۱۵۰۰ 
تا ۱۶۰۰ واحد خونی در مراکز درمانی توزیع می شود. بر اساس این شرایط، 
بازهم از مردم درخواســت می کنم نسبت به اهدای خون اقدام کنند و مانند 

همیشه یاری گر سازمان انتقال خون باشند.

شناسایی۱۵۰۰فضایپارکمختصمعلولان
درپایتخت

مدیرکل معماری و ســاختمان شهر تهران از شناسایی ۱۵۰۰ فضای پارک 
حاشیه ای مخصوص معلولان خبر داد.

حامد سلیمی با حضور در صحن علنی شورای شهر تهران به بیان عملکرد 
شــهرداری تهران در مناسب ســازی معابر پرداخت و گفت: ستاد مناسب 
ســازی شهر تهران با رویکرد بهتر شــدن فضای شهری برای فعالیت افراد 
دارای معلولیت اقدام می کند و ســتاد مناسب ســازی فضاهای شهری به 
عنوان زیر مجموعه ســتاد مناســب سازی استان و کشــور در شهرداری 
تهــران فعالیت می کند.وی با بیان اینکه بخشــنامه های لازم برای اجرای 
مناسب ســازی در پروژه ها ابلاغ شده و حتما باید علاوه بر اجرای ضوابط، 
این بخشــنامه در اجرای پروژه ها رعایت شود، گفت: چالش هایی در حوزه 
شــهری وجود دارد و وضعیت نامناســب پیاده روها برای شهروندان، نبود 
یکپارچگی در مناســب سازی و اتصال غیراســتاندارد پیاده روها از جمله 
این چالش هاســت و سیاست ها در راســتای رفع این ایرادات پیش بینی 

شده است.
به گزارش ایسنا، مدیرکل معماری و ساختمان شهر تهران افزود: در فرایند 
صدور پروانه ســاختمانی و گواهی های ساختمانی ضوابط مدنظر قرار می 
گیرد؛ اما لازم اســت که شــاهد ورود ســازمان نظام مهندسی به مناسب 
سازی فضاهای شهری باشیم.وی با بیان اینکه ۱۱۰ میلیارد تومان بودجه 
در شــهرداری برای این امر تصویب شــد که ۸۹ میلیارد تومان به مناطق 
تخصیص داده شده است، گفت: ۴۱ ســاختمان شهرداری، ۵۲ بوستان و 
۳۱۳ کیلومتر مســیر برای مناسب ســازی در نظر گرفته شد و بر اساس 
جداول، ۸۹ میلیارد تومان بین مناطق توزیع شــده اســت و امســال  نیز 
تا نیمــه آذرماه ۱۴ کیلومتر در منطقه یــک، ۱۰ کیلومتر در منطقه ۲ و 
۱۱ کیلومتر مســیر در منطقه ۲۲ مناســب سازی شــده است. حدود ۶۶ 
درصد نیز اقدامات در حوزه مناسب سازی انجام شده و امیدواریم با اهتمام 
مناطق این روند تکمیل شود.سلیمی با بیان اینکه ۱۷۰ ساختمان از ۱۸۲ 
ساختمان بر اســاس ارزیابی ها و دسترســی به فضاهای موجود در مسیر 
تردد معلولان، مناسب سازی شده اســت، اظهار کرد: مجموع طول معابر 
برای مناســب سازی از سال ۱۴۰۰ تا امروز ۱۲۹۷ کیلومتر است که ۷۹۱ 
کیلومتر مناســب سازی شده و به تأیید معاونت فنی و عمرانی نیز رسیده 
است.وی با بیان اینکه فراخوانی برای جذب مشارکت افراد دارای معلولیت 
برای کمک به شــهرداری تهران صادر شده است، گفت: در این راستا ۱۱ 
نفر از معلولان دارای شــرایط مناسب، در قالب کمیته هایی انتخاب شده و 
به عنوان ناظر فعالیت های مناســب سازی انتخاب و فعال هستند.سلیمی 
در مورد وضعیت مناسب سازی حمل ونقل با تأکید بر اینکه ۱۵۰۰ فضای 
پارک توســط افراد دارای معلولیت در مجاورت بوستانها و...شناسایی شده  
که بیش از ۶۰۰ مورد از این فضاهای پارک مناسب سازی شده است، تأکید 
کرد: متأســفانه دسترسی معلولان به ایستگاه های مترو دچار اختلال شده 
اســت چراکه براساس آیین نامه سازمان اســتاندارد در هر  ۱۱ متر ارتفاع 
باید یک خروجی آسانسور باشد اما  عملا امکان ایجاد این دسترسی وجود 

ندارد و فعالیت آسانسورها متوقف مانده است.

سلامت

انتقال خون

شهری

آغازمرحلهجدیدخریدسبدغذایی
کودکانزیر۵سالمبتلابهسوءتغذیه

معاون رفــاه و امور اقتصادی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از تامین اعتبار همزمان مراحل پنجم و ششم 

سبد غذایی کودکان مبتلا به سوءتغذیه خبر داد.
اسماعیل گرجی پور در این باره گفت: بیش از ۱۳۴ هزار 
کودک پنج تا ۵۹ ماهه مبتلا به سوءتغذیه در حدود ۱۳۰ 
هزار خانوار در ســال جاری مشمول این طرح هستند و 
سبد غذایی رایگان دریافت می کنند.وی اظهار کرد: برای 
۱۲۵ هزار و ۶۴۲ کودک دارای سوءتغذیه دهک های یک 
تا پنج، مبلغ یک میلیــون و ۱۰۰ هزار تومان و برای ۸ 
هزار و۷۸۳ کودک دارای سوءتغذیه در دهک های شش 
و هفت مبلغ ۶۶۰ هزارتومان اعتبار جهت خرید رایگان 
سبد غذایی مشتمل بر اقلام مورد تأیید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی در نظر گرفته شده است.وی 
افزود: اعتبــار این طرح در ســال ۱۴۰۳ به صورت ۱۰ 
ماهه از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ شده و 
مجموع اعتبار هر مرحله حدود ۱۴۴ میلیارد تومان است 
که برای سهولت دسترســی در حساب یارانه سرپرست 
خانوار مشمول واریز می شــود که خانواده ها می توانند 
از طریــق هریک از کارت های بانکی متصل به حســاب 
یارانه خود از مبلغ تخصیص یافته در فروشگاه های طرف 

قرارداد، کالابرگ الکترونیکی خرید کنند.
به گزارش ایسنا، معاون رفاه و اموراقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: این سبد غذایی مشتمل بر ۱۶ 
قلم کالای اساســی است که خانوار صرفاً می تواند اقلام 
سبد تعیین شده که در همه فروشگاه های طرف قرارداد 
کالابرگ الکترونیکی در دسترس است را خریداری کنند.

گرجی پور درباره نحوه شناسایی کودکان دارای سوء تغدیه 
)لاغری، کم وزنی وکوتاه قدی( افزود: کودکان یادشده از 
طریق پایش شاخص های تن سنجی کودک )اندازه گیری 
وزن، قد و مقایســه با منحنی های رشــد( در پایگاه ها و 
خانه های بهداشت سراسر کشور شناسایی شده و پس از 
جمع بندی داده ها در دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
کشور، اطلاعات موردنیاز توسط وزارت بهداشت به وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارسال می شود.وی تاکید کرد: 
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
با اجرای این طرح شاهد کاهش ۷۰ درصدی سوءتغذیه 
و ارتقای امنیت غذایی کودکان بوده ایم. معاون وزیر رفاه 
یاد آور شــد: با توجه به اثربخشی این طرح برای کاهش 
فقر غذایی که به تائید وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز رسیده است نیازمند استمرار آن در سال های 
آینده و پوشــش تمامی کودکان مشــمول هستیم. به 
گزارش مرکــز روابط عمومی و امــور بین الملل وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، گرجی پور افزود: امیدواریم 
ســازمان برنامه و بودجه کشور برای تامین مالی و ادامه 

طرح در سال آینده اقدمات لازم را انجام دهد.

خانواده
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رئیس گروه ســامت هــوا و تغییر 
بر  تاکید  بهداشت ضمن  اقلیم وزارت 
ضرورت اجــرای قانون هوای پاک، در 
افزایش آلاینده های  عین حال درباره 
هوا و راهکارهای کاهش مواجهه با آن 

توضیحاتی ارائه داد.
دکتر عباس شاهســونی دربــاره پایداری 
جوی در کشور اظهار کرد: گزارش ها بیانگر 
این است که شــرایط پایداری جوی تا روز 
دوشــنبه، ۱۹ آذر ماه ادامه دارد. شــرایط 
پایدار جوی ســبب افزایــش آلاینده ها در 
کلان شهرها به ویژه شهر تهران می شود. در 
چنین شرایطی، عمق اختلاط هوا کاهش 
می یابد؛ در نتیجه، آلاینده های هوا به ویژه 
ذرات معلــق، امکان پراکنــش و صعود به 
لایه های بالا را ندارند.وی ادامه داد: هنگامی 
کــه آلاینده های هوا به ویــژه ذرات معلق، 
امــکان پراکنش و صعود به لایه های بالا را 
ندارند، تجمع می کنند و در نتیجه غلظت 
آلاینده های هــوا افزایش می یابد. هنگامی 
که غلظت آلاینده های هوا افزایش می یابد، 

کیفیت هوا کاهش می یابد.
رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت 
بهداشت با بیان اینکه کیفیت هوا در شرایط 
»ناســالم برای تمام گروه ها« قــرار دارد، 
خاطرنشان کرد: برخی ایستگاه های کیفیت 
هوای تهران نیز شرایط »خیلی ناسالم« را 
گزارش کرده اند.شاهسونی درباره آلوده ترین 
شهرهای ایران در سال گذشته گفت: زابل، 
آلوده ترین شهر ایران در سال گذشته بود و 
بیشــترین غلظت آلاینده های کمتر از ۲.۵ 
میکرون را داشت. غلظت آلاینده های شهر 
زابل، بیش از ۳۰ برابر اســتاندارد سازمان 
اســت. همچنین  بوده  بهداشــت جهانی 
شــهرهایی مثل ایرانشــهر نیز از میانگین 
غلظت بالایی برخوردار هســتند. شهرهای 
اهواز، اصفهان و مشهد که از کلان شهرهای 
ایران هســتند نیز شــرایط نامناسب تری 
نسبت به پایتخت دارند. شاهسونی با بیان 
اینکه گزارش های ســازمان اورژانس کشور 
بیانگــر افزایش مراجعه بــه مراکز درمانی 
در زمــان افزایش آلاینده های هوا اســت، 
اظهار کرد: هنگام افزایش آلاینده ها میزان 
مراجعــه بیماران تنفســی و قلبی  ـعروقی 

به مراکز درمانــی افزایش می یابد. افزایش 
ماموریت های ســازمان اورژانس کشور در 
زمان افزایــش آلاینده ها  موضوع جدیدی 
نیســت و طــی ســال های گذشــته نیز 
گزارش هایی در این زمینه نوشــته شــده 
است. رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت درباره ضرورت مواجهه با 
آلاینده ها گفت: تعطیلی و مجازی شــدن 
مدارس ســبب مواجهه کمتر دانش آموزان 
به ویژه افراد کمتر از ۱۵ سال با آلاینده ها 
می شــود. ریه های افراد کمتر از ۱۵ سال 
کامل نشده است؛ بنابراین ضرورت کاهش 
مواجهه بــا آلاینده ها در این گروه ضروری 
است؛ البته این موضوع فقط برای کودکان 
نیســت بلکه بیماران نیــز باید در مواجهه 
کمتری بــا آلاینده ها باشــند.او ادامه داد: 
گزارش های پلیس راهور بیانگر این است که 
تعطیلی مدارس سبب کاهش ۳۰ درصدی 
ترافیک می شود و در نتیجه میزان آلاینده ها 
افزایش نمی یابد. تجربه تعطیلی مدارس در 
روزهای آلوده سال گذشته بیانگر این است 
که ثابــت ماندن میــزان آلاینده های هوا، 
کمترین نتیجه این کار است. به طور قطع، 
تعطیلی مدارس در وهله نخســت ســبب 

مواجهه کمتر دانش آمــوزان با آلاینده ها و 
سپس کاهش ترافیک و آلاینده ها می شود. 
شاهســونی با بیان اینکه وزارت بهداشت 
بــر رعایت نــکات بهداشــتی در روزهای 
آلــوده تاکید دارد، افــزود: کاهش مواجهه 
با آلاینده های هوا بــه ویژه برای گروه های 
مانند ســالمندان، کودکان،  آســیب پذیر 
بیماران تنفســی، بیمــاران قلبی  عروقی، 
زنان بــاردار و مصرف کننــدگان داروهای 
سرکوب کننده سیستم ایمنی بسیار ضروری 
است. گروه های آسیب پذیر می بایست تا حد 
امکان از تردد در هوای آزاد خودداری کنند 
تا مواجهه کمتری با آلاینده ها داشته باشند. 
به گزارش ایســنا، رئیس گروه سلامت هوا 
و تغییــر اقلیم وزارت بهداشــت گفت: اگر 
گروه های آسیب پذیر ناچار بودند در هوای 
آزاد قرار گیرند، می بایســت از ماسک های 
مورد تایید وزارت بهداشت استفاده کنند. 
همچنین سایر گروه ها می بایست مواجهه 
خود بــا آلاینده های هــوا را کمتر کنند. 
فعالیت های ورزشی هم می بایست در فضای 
بســته انجام شود.شاهسونی درباره شرایط 
ضــروری مراجعه به مراکــز درمانی گفت: 
اگر بیماران هنــگام مواجهه با آلاینده های 

هوا دچار ســوزش چشــم، تنگی نفس و 
سرفه شدند، می بایســت به مراکز درمانی 
مراجعه کنند. همچنین بیمارانی که مبتلا 
به آسم هستند می بایست در زمان افزایش 
آلاینده هــا داروهای خود را همراه داشــته 
باشند. وی درباره ضرورت نوشیدن آب در 
شرایط آلودگی هوا نیز گفت: نوشیدن آب 
در شــرایط آلوده سبب دفع سموم از بدن 

می شود.
دارای  میوه هــای  مصــرف  همچنیــن 
آنتی اکســیدان و دارای ویتامین C مانند 

پرتقال و انار و سبزیجات ضروری است. 
رئیس گروه ســلامت هــوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت بــا بیان اینکــه کاهش 
مواجهه بــا آلاینده ها بــا دو روش محقق 
می شود، خاطرنشان کرد: »کاهش مواجهه« 
و »کاهش منابع انتشــار آلاینده« در زمان 
شــرایط اضطرار آلودگی هوا ضروری است. 
کاهش منابع انتشــار آلاینده ها، یک روش 
کوتاه مدت نیست و به برنامه ریزی نیاز دارد. 
کاهش تردد خودروهای فرســوده و اجرای 
طرح زوج و فــرد از درب منزل و تعطیلی 
کارخانه هــا از روش های کوتاه مدت کاهش 

آلاینده هوا است.

گروه اجتماعی - سعید تهرانی: استاد 
گروه چشــم دانشگاه علوم پزشکی 
بالای  موفقیت  از  بهشــتی،  شهید 
پیوند قرنیه با استفاده از سلول های 

بنیادی در کشور خبر داد.
حمید احمدیه مدیرعامل مؤسسه مپینا و 
اســتاد گروه چشم دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی در نشست خبری مؤسسه 
مردم نهاد پیشــگیری از کــم بینایی و 
نابینایی )مپینا(،گفت: مپینا یک مؤسسه 
غیرانتفاعی اســت که هدفش، حمایت از 
انجــام پژوهش های راهبــردی در حوزه 
چشم پزشکی اســت.رئیس رویداد راهی 
به روشنایی افزود: تلاش برای جلوگیری 
از شــیوع بیماری هایی کــه منجر به کم 
بینایــی و نابینایی می شــود، یکی دیگر 

از اهداف مؤسســه مپینا است.وی گفت: 
حوزه ســلامت به بخش هــای مختلفی 
تقسیم می شود که گسترش فعالیت های 
پژوهشــی، یکی از فعالیت های این حوزه 
به شــمار می رود و ســایر بخش ها بر امر 
پژوهش استوار اســت.احمدیه ادامه داد: 
همکاری با پژوهشــکده چشــم پزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، یکی 
دیگر از برنامه های مؤسســه مپینا است.

وی افزود: همکاری با سایر نهادهای مردم 
نهاد کــه در راســتای فعالیت های مپینا 
تلاش می کنند، در دســتور کار مؤسسه 

مپینا قرار دارد.
احمدیه اظهار داشــت: حمایت از انجام 
پژوهش های چشــم پزشــکی در سطح 
کشور، گســترش آگاهی بخشی به آحاد 

جامعــه در زمینــه بیماری های چشــم 
و...، از جملــه اهدافی اســت کــه مپینا 
دنبال می کنــد و در همین زمینه، اولین 
همایش راهی به روشنایی، روز پنج شنبه 
۲۲ آذر ۱۴۰۳ برگزار می شــود.وی ادامه 
داد: بیماری های چشــم از نظر شیوع به 
دو دسته تقســیم می شوند که در خیلی 
از موارد قابل پیشــگیری هستند. مثل، 
بیماری آب سیاه که افراد باید بعد از ۴۰ 

سالگی مورد معاینه قرار گیرند.
احمدیه افزود: گروه دیگری از بیماری های 
چشمی هســتند که شیوع بالایی ندارند، 
اما تأثیر زیــادی بر فرد و خانواده او دارد 

که ناشی از ژنتیک است.
وی تاکیــد کــرد: متأســفانه بودجه و 
امکانات لازم در اختیار مؤسسات و مراکز 
تحقیقاتی ما نیســت و مؤسسه مپینا در 
همین راســتا گام بر می دارد و می خواهد 
بــه کارهای پژوهشــی در حوزه چشــم 
پزشــکی ورود کند.احمدیــه ادامه داد: 
چشــم انداز مپینا، همکاری با مؤسسات 

بین المللی در حوزه چشم پزشکی است.
اجرایــی رویداد،  امیر عســگری دبیــر 
گفت: تأمین بخشــی از هزینه های انجام 
تحقیقــات تشــخیصی و آزمایش هــای 
مرتبــط بــا بیمــاران نابینــا، از جمله 

فعالیت های مؤسسه مپینا بوده است.
وی افزود: به صورت کلــی، فعالیت های 
مؤسســه مپینا در راستای ارتقای سطح 
ســلامت افراد کم بینــا و نابینــا انجام 

می شود.عســگری گفــت: همــکاری با 
مؤسسه خیریه محک، در راستای درمان 
بیماران مبتلا به سرطان چشم، یکی دیگر 

از فعالیت های مؤسسه مپینا بوده است.
محمدرضا جعفری نسب فلوشیپ قرنیه و 
اســتاد گروه چشم پزشکی دانشگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشــتی، اظهار داشت: 
اولین ویژگی مؤسسه مپینا، توجه به عضو 
مهم بدن اســت که همان چشــم است. 
ویژگی دوم مؤسســه، توجه به پیشگیری 
اســت و اولویت ســوم مؤسســه، انجام 
کارهای پژوهشی در حوزه چشم پزشکی 
اســت.وی افزود: اگر ما بتوانیم در حوزه 
پژوهش، به دستاورد قابل قبولی برسیم؛ 
خواهیم توانست به درمان بیماران کمک 
البته، ویژگی کارهای پژوهشــی،  کنیم. 
زمان بر بودن اســت که مسئولان باید به 
این موضوع توجه داشــته باشند.جعفری 
نســب، به موضوع کم بینایی و نابینایی 
اشــاره کرد و گفت: نابینا به کسی گفته 
می شود که نمی تواند فعالیت های شخصی 

خودش را انجام دهد.
وی افزود: ما دنبال راهی نو برای تسهیل 
درمان های چشم پزشکی هستیم.جعفری 
نســب به موضــوع ســلول های بنیادی 
و پیونــد قرنیه اشــاره کــرد و گفت: در 
حال حاضر ما توانســته ایم با استفاده از 
ســلول های بنیادی، کار پیونــد قرنیه را 
انجــام دهیم که درصــد موفقیت آن نیز 

بیشتر است.

رئیسگروهسلامتهواوتغییراقلیموزارتبهداشتتشریحکرد

ضرورت اجرای قانون »هوای پاک« 

استادگروهچشمدانشگاهعلومپزشکیشهیدبهشتیمطرحکرد

انجامپیوندقرنیهباسلولهایبنیادیدرایران

ایراندرصدررشدسالمندیجهاناست
به گفته رئیس سازمان بهزیستی سالمندی یکی از جدی ترین بحران های 
پیش روی کشور است و سریع ترین روند رشد سالمندی جهان مربوط به 

ایران است.
ســیدجواد حسینی در جریان دیدار با استاندار گلســتان با اشاره به تدوین طرح 
بهزیســت محله و اســتفاده از ظرفیت محلات برای ارائــه خدمات گفت: یکی از 
اقداماتی که در این طرح می توان انجام داد آموزش سالمندان و سالمندیاران است.

وی با بیــان اینکه ۵۰ درصد بودجه به خدمــات اجتماعی اختصاص دارد گفت: 
سازمان بهزیستی می تواند مدعی العموم قوانین مربوط به حقوق افراد معلول باشد 
که ایجاد ستاد سالمندان در استان ها و شورای مشارکت بهزیستی می تواند کمک 

زیادی به حل مشکلات کند.
به گزارش ایرنا، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به ظرفیت مغفول 
مانده خدمات داوطلبی در بهزیســتی بر لزوم راه اندازی شــبکه داوطلبان در این 
ســازمان تاکید کرد. حســینی همچنین بر نیاز اجتماعی ســازی بهزیستی برای 
شــناخت بهتر مردم از خدمات بهزیســتی تاکید کرد و گفت: ۹.۵ میلیون نفر از 
جمعیت ایران معلول هســتند که از این تعداد ســه میلیون نفر زیرتحت پوشش 

بهزیستی بوده و یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر مستمری دریافت می کنند.

 
آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک دستجرد تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نمودهاند.
۱- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۱۸۰۳ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۳۰۰۰۱۶۰ 
فاطمه میدانکی فرزند احمد در / ششدانگ قطعه باغ، به مساحت ۱۸۵۸ مترمربع پلاک شماره 
قســمتی از ۷۴۷ فرعی از ۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک دســتجرد از طرف احمد 

میدانکی مالک رسمی به متقاضی انتقال قهری یافته است.)م الف ۱۷۷۱۸۴۴(
۲- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۱۱۸۵ پرونده کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۳۰۰۰۰۰۴ 
محمد مقرب فرزند غلامحسین در / ششدانگ قطعه باغ قسمتی از پلاک ۴۰۱ اصلی به مساحت 
۱۷۶۳/۵۰ مترمربــع واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک دســتجرد مبایعه نامه عادی از طرف 
غلامحســین خراطی و احمد یوسفیان مالکین رســمی به متقاضی انتقال یافته است.)م الف 

)۱۷۷۱۸۴۴
کلاســه  پرونــده   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۱۴۲۲ شــماره  رای   -۳
۴۲۷۱۲۷۳۸۱۷۵۳۵۳۹۰۰۶۰۲۷۳۲۴۰ علیرضا هدیه لو فرزند غلامرضا در / ششدانگ، قطعه 
زمین مزروعی قســمتی از پلاک ۱۸۷ اصلی به مســاحت ۷۰۱/۷۷ مترمربع واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک دســتجرد مبایعه نامه عادی از علی اصغر عرب گل خریداری نموده اســت.)م 

الف ۱۷۷۱۸۴۴(
۴- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۱۳۴۷ پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۳۰۰۰۱۲۸ 
علی طالبی فرزند حســین در ششدانگ قطعه باغ قســمتی از پلاک ۵ فرعی از ۳۸۴ اصلی و 
قســمتی از پلاک ۲۸۸ فرعی از ۳۸۳ اصلی به مساحت ۴۵۵ مترمربع واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک دســتجرد مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمود طالبی خریداری نموده است.)م 

الف ۱۷۷۱۸۴۴(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشــر آگهی و انقضای مورد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد دستجرد تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰3/۰۹/۱۹
مهدی حسنپور تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰3/۱۰/۰۵

رئیس ثبت اسناد و اماک خلجستان 

صدورکارنامهبرایدبیرستانها
براساسعملکرددانشآموزان

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پــرورش درخصوص صدور کارنامــه عملکرد مدارس 

متوسطه دوم توضیحاتی ارائه کرد.
محســن زارعی در گفت وگو با ایســنا، گفت: کارنامه ای 
برای هر مدرسه براســاس نتیجه عملکرد دانش آموزان 
پایه های دهــم، یازدهم و دوازدهم آن مدرســه تدوین 
شــده اســت.وی با بیان اینکه در هر رشته به تفکیک 
دروس برای هر مدرســه کارنامه ای تدوین و در اختیار 
آن ها قرار داده شــده است افزود: این کارنامه فقط برای 
متوســطه دومی ها اســت که آزمون نهایی داشته اند تا 
نتیجه عملکرد دانش آموزان در سه پایه برای هر مدرسه 
تولید و به مدارس ارســال شود.رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش درباره هدف این 
کارنامه عملکردی ادامه داد: این کارنامه نشــان می دهد 
در هر درســی دانش آموزان در چه سطحی قرار دارند و 
چه فاصله ای با نمره تراز امتحــان دارند، همچنین این 
کارنامه کمک می کند تمرکز مدرســه بر دروس ضعیف 
بیشتر شود.زارعی با بیان اینکه تحلیل ها آماده است که 
به تفکیک سوال به سوال در اختیار دبیرخانه های راهبری 
قرار گیرد گفت: نتیجه عملکردی دانش آموزان ناظر به هر 
درس اســت و نشان می دهد در هر درس چه سوالاتی را 
نتوانستند پاسخ دهند و چه عملکردی داشتند.وی گفت: 
وقتی ضعفی در عملکرد دانش آموزان وجود داشته باشد، 

با این کار مدرسه ضعف را می فهمد.

آموزش

رگبارپراکندهباراندرتهرانازامروز
اداره کل هواشناسی استان تهران اعلام کرد: با گذر زبانه 
سامانه بارشــی از روی استان از امروز تا صبح سه شنبه 
)۱۹ تا ۲۰ آذرماه( آســمانی ابری، در بعضی ســاعت ها 
رگبار پراکنده باران در گستره استان پیش بینی می شود.

به گزارش ایســنا بر پایــه واکاوی الگوهای همدیدی و 
بررسی نقشه های پیش یابی، به دلیل پایداری نسبی جو 
و نبودن وزش باد چشــمگیر وجود غبار محلی و کاهش 
کیفیت هوا به ویژه در ساعت های شب تا بامداد روز بعد 
در مناطق مرکزی و جنوبی اســتان مورد انتظار اســت.

روزهای چهارشــنبه و پنجشــنبه )۲۱ و ۲۲ آذرماه( با 
پایداری نســبی جو، آسمانی صاف تا کمی ابری، گاهی 
وزش ملایم بــاد و روند تدریجی انباشــت آلاینده ها و 
کاهش کیفیت هوا در بخش های شــهری و پرتردد رخ 
می دهد و در ســاعت های شب و ابتدای صبح رخداد مه 

رقیق به ویژه در نواحی کوهستانی دور از انتظار نیست.

هواشناسی

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: سالانه 
۲۰ هزار نفر در تصادفات کشور کشته 
می شــوند. بنابراین این مسئله یک 
بحران ملی اســت و برای کاهش این 
آمار باید همه دستگاه ها باهم همکاری 

کنند.
سردار سید تیمور حسینی درباره  ضرورت 
ارتقای ایمنی خودروها در کشــور گفت: 
همانطور که پیشــتر هشــدار داده بودم 
مجددا اعلام می کنــم که وضعیت ایمنی 
خودروها در کشور مناسب نیست و برای 
حل این مشکل باید دستگاه های مختلف با 
یکدیگر همکاری کرده و برنام  ریزی دقیقی 

در این باره انجام شود.وی افزود: متاسفانه 
سالانه ۲۰ هزار نفر در تصادفات جان خود 
را از دست می دهند، این رقم آنقدر بالاست 
که باید به آن بــه عنوان یک بحران ملی 
نگاه کرد. این مسئله علاوه بر آسیب های 
جانی، تبعات اقتصادی ســنگینی را برای 

کشور به همراه خواهد داشت. 
به گزارش ایسنا، رئیس پلیس راهور فراجا 
با اشــاره به عوامل بــروز تصادفات ادامه 

داد: در بررســی عوامل تصادفات، به چند 
مورد مهم می رســیم. اولین مورد ایمنی 
خودروهاســت؛ ضعف در ایمنی خودروها 
باعث می شود با ساده ترین تصادفات نیز، 
خودروها کاملا تخریب شده و جان افراد نیز 
در خطر افتد. ما از وزارت صمت و سازمان 
استاندارد انتظار داریم که به منظور کاهش 
تلفات، اقدامات جدی در راســتای ارتقای 
دهند.حســینی  انجام  خودروهــا  ایمنی 

گفت: دومین عامــل، رفتارهای رانندگان 
است، این اتفاق نیز باعث بیشتر تصادفات 
است که با انجام کارهای فرهنگی می توان 
رفتارهای صحیــح در رانندگی را آموزش 

داده و نهادینه کرد. 
وی با اشــاره به وضعیت راه ها اظهار کرد: 
بهبود کیفیت زیرساخت های حمل و نقل، 
به ویژه در مناطق پرحادثه، نیز عامل سوم 
است که بهسازی و ارتقای کیفیت جاده ها، 
به ویژه در مناطق کوهســتانی و پرتردد، 
باید مــورد توجه ویژه قــرار گیرد اما این 
امر نیازمند تخصیص بودجه های مناسب 
و هماهنگی با وزارت راه و شهرسازی است.

وضعیتایمنیخودروهادرکشورمناسبنیست

تصادفاتیکبحرانملی


